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رییس کمیسیون امنیت ملی مجلس:

مذاکرات سازنده ای در حوزه روابط تجاری انجام شد
رییس کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: مذاکرات و دیدارهای بسیار سازنده ای 
در ح�وزه مربوط به رواب�ط تجاری و حمایت از بخش خصوصی دوکش�ور با مقامات 

سوریه انجام شد.
به گزارش ایرنا از خانه ملت، وحید جلال زاده با اش��اره به نشست امروز خود با وزیر خارجه 
این کش��ور و س��ایر مذاکرات روزهای اخیر با مقامات ارش��د س��وریه گفت: هی��ات پارلمانی 
جمهوری اس��لامی به ریاس��ت محمدباقر قالیباف رییس مجلس شورای اسلامی و تعدادی از 
نمایندگان مجلس به دعوت رس��می همتای سوری خودش رییس مجلس شعب سوریه سفر 
خودش��ان را از روز سه ش��نبه به س��وریه آغاز کردند. رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس افزود: مذاکرات و دیدارهای بسیار سازنده ای در حوزه مربوط به روابط تجاری 
و حمایت از بخش خصوصی دو کشور با مقامات سوریه انجام شد. جلال زاده تصریح کرد: در 
این سفر جلسه بسیار خوب و مهمی با بشار اسد رییس جمهوری سوریه برگزار شد که محمد 
باقر قالیباف و بشار اسد بر علائق و اشتراکات دو ملت و دو دولت سوریه و ایران تاکید کردند 
و ب��ر اتق��اء این روابط  به خصوص روابط تجاری و اقتصادی تاکید داش��تند. وی تصریح کرد: 
در جلساتی که قالیباف با رییس مجلس سوریه، نخست وزیر سوریه و همچنین وزیر خارجه 
س��وریه برگزار ش��د نیز بر اشتراکات و علائق دو کشور تاکید شد و هم موانع ارتقاء این روابط 
در حوزه تجاری بررس��ی ش��د و طرفین قول دادند مسائل را در کشورهای خودشان پیگیری 
کنند و برای حل آن مشکلات و روانسازی تفاهماتی که داشتند، تاکید شد. رییس کمیسیون 
امنیت ملی و سیاس��ت خارجی مجلس خاطرنش��ان کرد: ما امروز با وزیر امور خارجه سوریه 
به صحبت و مذاکره نشس��تیم، آقای فیصل مقداد گزارش بس��یار خوبی از اتفاقات چند سال 
گذش��ته، قطعنامه های س��ازمان ملل، حضور دولت های خارجی در برخی از مناطق سوریه و 

مشکلاتی که برای مردم ایجاد کردند را ارائه کرد.   

 معزی:  تاخیر عامدانه روحانی 
در جلسه با رهبر معظم انقلاب صحت ندارد

مع�اون ارتباطات و اطلاع رس�انی دفتر رییس  جمهوری گفت: هر گونه تفس�یر یا 
برداش�ت مبنی بر تاخیر عامدانه رییس  جمهوری در جلس�ه با رهبر معظم انقلاب، 

قرین به صحت نیست.
»علیرض��ا مع��زی« در گفت وگو با خبرنگار سیاس��ی ایرنا به برخی ش��ایعات و ابهامات در 
خصوص دیدار اخیر هیات دولت با مقام معظم رهبری پاس��خ داد و اظهار داش��ت: دیدارهای 

اخیر رهبر انقلاب همه با رعایت ملاحظات و دستورالعمل های کرونایی انجام می شود.
معزی دیدار اخیر معظم له با اعضای هیات دولت را غیرقابل مقایس��ه با دیدارهای مش��ابه 
پیش از کرونا یا دیدارهای پایانی دولت های دیگر با ایشان دانست و خاطرنشان کرد:  طبیعی 
اس��ت که در زمان ش��یوع کرونا، همه جلسات رسمی چه از لحاظ سقف زمانی و چه از لحاظ 
فواصل فیزیکی تابع قواعد مشخصی است و نمی توان انتظار داشت این دیدارها آن چنان که 
در گذشته مرسوم بوده است، انجام شود. معزی با اشاره به این شایعه که مقام معظم رهبری 
بر خلاف دولت های پیش��ین به اعضای این دولت در پایان دوره مس��ئولیت قرآن اهدا نکرده 
است، اذعان داشت: این شایعه نیز درست نیست باز به همان دلیل دستورالعمل های کرونایی، 
قرآن اهدایی رهبر انقلاب از س��وی شخص ایش��ان به وزرا داده نشد بلکه در انتهای جلسه از 
س��وی دس��ت اندرکاران دفتر ایش��ان به تک تک وزرا تحویل داده شد. معاون ارتباطات دفتر 
ریی��س  جمهوری موضوع عدم ثبت عکس یادگاری با حضور رهبر انقلاب و اعضای دولت نیز 
توضیح داد: با توجه به ش��یوع کرونا و ضرورت رعایت فواصل فیزیکی مش��خص در جلس��ات 
رس��می،  روشن اس��ت که امکان ثبت عکس یادگاری وجود نداش��ت. معزی همچنین با رد 
آنچه در خصوص زمان حضور رییس  جمهوری در جلسه بیان شده است، خاطرنشان کرد: با 
توجه به اینکه زمان جلس��ه به دفتر رییس  جمهوری س��اعت ۱۱ ظهر اعلام شده بود، حجت 
الاسلام والمسلمین حسن روحانی ۱۵ دقیقه پیش از موعد هم به محل جلسه رفت اما وقوع 
برخی ناهماهنگی ها سبب شده بود که جلسه پیش از زمان رسمی اعلام شده به دفتر رییس  
جمهوری آغاز شود، لذا هر گونه تفسیر یا برداشت مبنی بر تاخیر عامدانه رییس  جمهوری در 

جلسه با رهبر انقلاب قرین به صحت نیست.

ریی�س جمهوری گف�ت:در زمین�ه راه، ریل ، 
بزرگ�راه ها و بن�ادر و فرودگاه اقدامات بس�یار 
بزرگ�ی در این دولت انجام ش�د، افتتاح صدها 
کیلومت�ر پ�روژه ارتباطی راه آه�ن در یک روز 

افتخار آمیز است.
به گزارش خبرنگار سیاس��ی ایرنا، حجت الاس��لام 
والمس��لمین حس��ن روحانی در هش��تاد و ششمین 
آیین افتتاح طرح های ملی که مربوط به وزارت راه و 
شهرسازی بود با تبریک عید سعید غدیر خم  گفت: 
روز غدیر را به هجرت پیامبر اس��لام از مکه به مدینه 

تشبیه می کنم .
وی اف��زود: پیامبر اس��لام مردم را به راه مس��تقیم 
هدایت می کرد و وحی در غار حرا در مکه نازل ش��د 
اما دولت اسلام در مدینه شروع شد و هجرت پیامبر 
به معنای آغاز حکومت اسلامی است. هجرت پیامبر 
آغ��از تاریخ ماس��ت و مبنای تاریخ اس��لامی هجرت 

پیامبر اسلام از مکه به مدینه است.
رییس جمهوری با بیان اینکه تقویم هجری شمسی 
و قمری بر مبنای هجرت پیامبر است و این هر دو بر 
مبنای اسلامی است، اظهار کرد: برخی فکر می کنند 
قمری تاریخ اس��لامی و شمس��ی تادیخ غیر اسلامی 
اس��ت در حالیکه مبنای ه��ر دو تاریخ هجرت پیامبر 
و اسلامی اس��ت. با هجرت پیامبر، حکومت اسلامی 

آغاز شد.
وی ادامه داد: رس��الت پیغمبر در مکه انجام شد و 

امامتش در مدینه بروز و ظهور پیدا کرد.
روحانی غدیر را حرک��ت دوم هجرت عنوان کرد و 
گفت: در غدیر بار دیگر بحث حکومت مطرح اس��ت. 
هج��رت ییامبر آغ��از حکومت اس��لامی و غدیر آغاز 

تداوم حکومت اسلامی است.
وی اف��زود: پیامب��ر وقتی در غدیر دس��ت حضرت 
عل��ی را گرف��ت و گفت هر که من م��ولای اویم علی 
مولای اوست، ایشان نه تنها علی بلکه صفات را برای 
حاکمان اسلامی مش��خص کرده و در غدیر به مردم 
گفت چه فرد و افرادی می توانند حاکم دنیای اس��لام 
باشند و با چه رفتاری می تواند حکومت دنیای اسلام 

را بر عهده بگیرند.
وی با بیان اینکه هر کس��ی بتواند زیس��ت و رفتار 
حضرت علی را پیاده کن��د می تواند حکومت دنیای 
اس��لام را بر عهده بگیرد، ادامه داد: پیامبر رر آن روز 
معیار حکومت در دنیای اسلام را معین و معیار های 

حاکمیت را تا روز قیامت برای ما معرفی کرد.
رییس جمهوری خاطر نش��ان ک��رد:  افتخار همه 
ما این اس��ت که حکومت اس��لامی ما در مس��یر راه 
امیرالمومنی��ن باش��د که البته همه م��ا می دانیم که 
حکومت چهل و چند س��اله جمهوری اسلامی ایران 
با حکوم��ت مولایمان امیرالمومنی��ن فاصله دارد اما 
اگر تلاش بر ادامه دادن همان مس��یر  و مطلوب هم 

همان باش��د، این تلاش؛ ایثار و فداکاری ما باید ادامه 
یابد و حکومت ما هر روز رنگ حکومت امیرالمومنین 

بگیرد.
ریی��س دولت تدبی��ر و امید در بخ��ش دیگری از 
س��خنان خود با بیان اینکه در روزهای پایانی دولت 
دوازدهم هستیم، گفت:  آخرین پنجشنبه این دولت 
است و پنجشنبه هایی که با افتتاح سر و کار داشتیم 
از آغاز سال ۹۹ شروع شد. بسیار خوشحالم چون فکر 
نمی کردم خداوند به ما توفیق دهد هر هفته افتتاح و 
در این افتتاح ها حضور داشته باشیم و آن را به مردم 

اعلام و دل مردم را شاد کنیم.
وی اف��زود: می دان��م مردم ما در این س��ه س��ال و 
نیم با مش��کلات زیاد و جن��گ اقتصادی روبرو بودند 
که کرونا هم به آن اضافه ش��د و ش��رایط را س��خت 
تر کرد. ش��رایطی مانند خشکسالی هم امسال حاکم 
ش��دو مش��کلات را چند برابر کرد ام��ا در عین حال 
وقتی مردم می بینند این پروژه های عظیم به دست 
جوانان و مهندسان خودشان افتتاح می شود در یک 
روز قادریم صدها کیلومتر را به بهره برداری برسانیم، 

بسیار مهم است.
روحانی خاطرنش��ان کرد:  تنها ی��ک پروژه  ۲۷۰ 
کیلومت��ر بود و ۲۷۰ کیلومتر راه آهن از یزد به اقلید 
بهره برداری ش��د و قطار مس��افربری و باری حرکت 
خود را آغاز و راه را چند س��اعت نزدیک کرد. مس��یر  
کوتاهتر ش��د که هم برای تولیدگران، معادن بزرگ و 
مس��افران رفاه به وجود آورد و هم توانس��تیم در دو 

نقطه ریل را دو خط کنیم.
 روحانی با بیان اینکه در دو خطه شدن ریل هزینه 
ها کمتر و ارزانتر است، ادامه داد: رقم هایی که  برای 

دو خطه شدن اعلام می شود 

 بیش��تر اس��ت که این را از وزیر راه و شهرس��ازی 
جویا می شوم.

ریی��س جمهوری گفت: دو خطه ش��دن ریل برای 
س��رعت و امنیت و آس��ان تر ش��دن دسترسی های 
مردم مهم اس��ت. روحانی با اش��اره ب��ه بهره برداری 
دو خطه ریل��ی در اصفهان و زنجان گفت: همه اینها 
برای ما حائز اهمیت است. دو طرح بزرگ دیگری که 
ریل گذاری آن به اتمام رس��یده ام��ا ۱۰ روز تا کامل 
شدن کار دارد را افتتاح نکردم که یکی پروژه بستان 
آباد به تبریز بود که تا ایستگاه خاوران پایان یافت ک 
به دلیل برخی مسائل فنی ۱۰ روز برای حرکت قطار 

زمان نیاز است. 
وی ادامه داد: با این که  پیش��نهاد افتتاح داش��تیم 
کلم��ه افتتاح را در این دو پروژه به کار نبردم و گفتم 
افتتاح نش��ود چون خواستم دو هفته هم کار انجام و 
در دولت بعدی افتتاح شود. پروژه دیگر خاش زاهدان 
اس��ت که همه کارهای آن انجام و تکمیل شده است 
و ای��ن دو پ��روژه در هفته های آتی ب��ه بهره برداری 

می رساند
رییس جمهوری تصریح کرد:  پروژه هایی برای آخر 
سال می ماند و تا پایان سال به بهره برداری می رسد. 
۱۴ هزار کیلومتر راه آهن یکی از افتخارات ماست که 
راه آهن را در دولت تدبیر و امید از ۱۰ هزار کیلومتر 

به ۱۴ هزار کیلومتر  رساندیم.
وی اف��زود: وقت��ی م��ی بینی��م تمام ری��ل از اول 
تاریخ ریل کش��ور تا س��ال ۹۲ چه می��زان بوده و از 
۹۲ تا  چقدر افزایش یافته اس��ت، باعث افتخار همه 
مهندس��ان و طراحان ما است. همینطور جاده شمال 
که برای ما بس��یار مهم بود. روزهای نخست ریاست 
جمهوری خواستم نقشه ش��مال را بیاورند و ساعتها 

راجع به متوقف شدن این پروژه با مسئول وقت پروژه 
بحث کردیم.

 وی اظهار داش��ت: دلیل توق��ف این پروژه این بود 
ک��ه زمان آغاز آن در دولت مرحوم آیت الله هاش��می 
رفسنجانی مشکلی ایجاد شده بود که در آن زمان در 
دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی بودم و بررسی آن 
به من واگذار شده بود و برای همین همیشه ذهنم به 

دنبال اجرای این طرح بود.
 رییس جمه��وری اظهار کرد: در س��ال ۹۸ قطعه 
اول ای��ن پروژه را از ته��ران افتتاح کردیم و مهم این 
بود ک��ه کرج نجات پیدا کرد. کرج در ایام تعطیلات، 
تابستان و نوروز همیش��ه قفل بود و با این افتتاح ها 
م��ردم دیگر از تهران و از این مس��یر و آزادراه جدید 
به س��مت شمال حرکت می کنند بدون آنکه به کرج 

کاری داشته باشند.
 وی افزود: معضل دیگر  حل ش��د. تونل کندوان و 
اطرافش در زمس��تان با مشکلات زیاد مواجه می شد 
که  این تونل بس��یار بزرگ البرز به دست ایرانیان که 
طولانی ترین تونل جاده و ششمین تونل با این طول 

در غرب آسیا است به بهره برداری رسید.
 روحانی با قدردانی از بنیاد مستضعفان، مهندسان 
و کارگران که در این مس��یر تلاش و فعالیت کرده اند 
تا این پروژه بسیار مهم را  افتتاح برسانند، گفت:  در 
روزه��ای اولیه در دول��ت یازدهم خدمت مقام معظم 
رهبری رس��یدم یکی از بحث هایی که داشتیم درباره 
ریل ب��ود. از آغاز پی��روزی انقلاب هر کس��ی در هر 
دولتی وزیر راه و رییس س��ازمان برنامه و بودجه شد 
ب��ا او درباره ریل صحبت کردم چه زمانی که نماینده 
مجلس ش��ورای اس��لامی بودم و چ��ه زمانی که در 
دبیرخانه ش��ورای عالی امنیت ملی فعالیت می کردم 

ریل برای من مهم بود.
ریی��س دول��ت دوازدهم ری��ل را بهترین وس��یله 
ارتباطی بار و مسافر توصیف کرد که هم ارزانتر تمام 
می ش��ود و هم سالم تر و با دسترسی آسانتر است و 
گفت: مس��افرت های طولانی را باید روی دوش ریل 
بیندازی��م البته یکی از کارهایی که مایل بودم در این 
دولت انجام ش��ود اما نشد ورود قطار سریع السیر به 
کش��ور بود. اواخر دول��ت یازدهم خواس��تم راه آهن 
اصفهان با سرعت ۲۵۰ یا بالای ۳۰۰ کیلومتر افتتاح 
شود که وارد فاز جدید می شدیم. ریل با سرعت ۳۰۰ 
کیلومتر را هم برقی بود و هم مسیر را کوتاه می کرد 

در قم اعلام کردم، که نشد.
وی راه آهن اینچه برون، کاس��پین رشت، ارومیه، 
تبریز، ی��زد اقلید، زاهدان خاش، اردبیل، س��نندج و 
چهارمح��ال و بختیاری را از جمل��ه طرح های آماده 
افتتاح دانس��ت که ب��ه زودی در بخش های مختلف 
افتتاح می شود و ابراز امیدواری کرد هر روز در دولت 

سیزدهم شاهد افتتاح طرح های این چنینی باشیم.

افتتاح صدها کیلومتر پروژه ارتباطی راه آهن در یک روز افتخار است
رییس جمهور: 

بالاخره ط�رح صیانت از حق�وق کاربران در 
فضای مجازی و س�اماندهی پیام  رس�ان های 
اجتماع�ی علیرغم مخالف�ت ه�ا و انتقادات 

مردمی مورد تصویب مجلس قرار گرفت.
در جلس��ه ای که منتهی ب��ه دو روز تعطیل آخر 
هفت��ه بود این موضوع مط��رح گردید و نمایندگان 
مجل��س با ۱۲۱ رای موافق به اصل ۸۵ ش��دن این 
ط��رح عجیب رای مثبت دادند ت��ا برای تصویب به 

کمیسیون تخصصی ارجاع داده شود.
بررس��ی تقاضای تعدادی از نمایندگان مجلس 
درباره رسیدگی به طرح صیانت از حقوق کاربران 
در فض��ای  مجازی و س��اماندهی پیام رس��ان های  
اجتماعی طبق اصل ۸۵ قانون اساس��ی در دستور 
کار ای��ن هفته نماین��دگان پارلمانی قرار گرفت و 
متاس��فانه به دلیل غیرعلنی بودن جلس��ه، معلوم 
نیست به چه شکل تصمیم گیری گردید اما هرچه 
بود، نگرانی جامعه را تشدید نمود. گذشته از همه 
اینها، نگرانی آن دس��ته از شهروندانی که فعالیت 
کاری خود را از طریق اپلیکیش��ن هایی همچون 
اینس��تاگرام و واتس آپ انج��ام می دهند موجی 
از یاس و ناامیدی را در ش��رایط کنونی کش��ور به 
وجود آورده اس��ت که باید م��ورد توجه منتخبان 

مردم در مجلس انقلابی قرار گیرد!
منتقدان عن��وان می کنند در حال��ی که مردم با 
مش��کلات اقتصادی زیادی مواجه هس��تند اجرای 
چنین طرح غیرضروری می تواند میلیون ها کس��ب 
و کار اینترنت��ی را ب��ا بحران مواجه کرده و س��بب 

عصبانیت مردم گردد!
  نتیجه اقدام مجلس در دو دوره اخیر نوعی 

بی تفاوتی به نظر و خواسته مردم است!
فعالان حوزه فضای مجازی معتقدند تنها کسانی 
که از تصویب طرح ضداینترنت مجلس خوشحالند، 
اعض��ای تندروترین جریان اصولگرایی هس��تند لذا 
در حالی که مجلس  برای  مش��کلاتی  مانند بی آبی، 
خشکسالی، وضعیت خوزستان، واکسن کرونا و غیره 
جلسه غیررسمی برگزار نمی کند اما متاسفانه برای 
طرح صیانت این کار را کرد و با اصل ۸۵ ش��دن آن 

موافق شد لذا روز خوبی  برای  مجلس نبود!
این کاربران نوشته اند: کمیسیون فرهنگی مجلس 
طبق تصوی��ب این طرح، حرف اول و آخر را خواهد 
زد به گونه ای که علی خضریان یکی از اعضای جبهه 
پایداری، از ای��ن اتفاق به عنوان یک پیروزی بزرگ 

یاد کرده است!
واکن��ش معاون وزیر ارتباطات به موافقت مجلس 
با طرح محدودیت فضای مج��ازی نیز در نوع خود 

جالب بود.

امیر ناظمی گفت: طرحی که اکوسیستم استارتاپی 
کشور، فعالان فضای مجازی با هر گرایش سیاسی، 
صاحبان کس��ب و کارهای مجازی و فروشگاه های 
اینترنتی خانگ��ی و عموم مردم ب��ا آن به صراحت 
مخالف هستند، سرمایه اجتماعی را نابود می کند و 
در نهایت به اهداف نادرست و نسنجیده خود نخواهد 

رسید.
برخی از روشنفکران اجتماعی و فعالان رسانه نیز 
با مقایسه ش��یوه رای آوری برجام و طرح صیانت از 
فضای مج��ازی، نتیجه اقدام مجلس در هر دو دوره 
اخیر را نوعی "بی تفاوتی" به مردم کش��ور توصیف 

کردند!
 مجلس به اس�تثنای ط�رح اینترنت برای 
مش�کل آب و ب�رق و کرونا جلس�ه غیرعلنی 

نگذاشت!
منتخب��ان م��ردم در مجلس بعد از یک جلس��ه 
غیرعلنی، به کمیسیون مش��ترک تخصصی اجازه 
دادند اجرای آزمایشی طرحی را که هدف آن محدود 
کردن پیام رسان ها و شبکه های اجتماعی خصوصا 
شبکه اینستاگرام است تصویب کند؛ اقدامی که یک 
گام اجرا کردن طرح محدودیت شبکه های اجتماعی 

را هموارتر خواهد کرد.
بر اس��اس تصمی��م نماین��دگان، این ط��رح در 
کمیسیون تخصصی بررسی می شود و بدون ارجاع 
به صحن علنی مجلس به شورای نگهبان ارسال و در 

صورت تایید، به صورت آزمایشی اجرا خواهد شد!
این طرح با واکنش های انتقادی گس��ترده ای در 
محافل عمومی، علمی، فرهنگی و اقتصادی کش��ور 
روبه رو شده است و حتی بعضی از نمایندگان مجلس 

هم از این تصمیم عجیب انتقاد کرده اند.
اکثریت مخالفان این طرح، ساخت سرویس های 
بومی با کیفیت مش��ابه را غیرممکن دانسته و این 
ط��رح را باعث نابودی کس��ب  و کارهای اینترنتی و 
تحدید بیشتر آزادی بیان و حریم شخصی کاربران 
می شمارند. مجلسی که برای آب خوزستان، کرونای 
سیس��تان و بلوچستان و سیل گلس��تان و مشکل 
واکسیناسیون و صدها مشکل و معضل دیگر جلسه 
غیررسمی نداشت، برای بحث طرح صیانت از حقوق 
کاربران در فضای مجازی و س��اماندهی پیام رسان 

های اجتماعی جلسه غیرعلنی تشکیل داد!
برخ��ی از آگاهان نی��ز معتقدند طراح��ان برای 
فیلترینگ اینس��تاگرام در صورت تصویب این طرح 
برنامه ویژه ای دارند و تلاش می کنند که آن را خارج 
از صحن علنی و به دور از چشم نمایندگان و کاربران 
اینترن��ت و فض��ای مجازی تصویب و ب��رای اجرای 

آزمایشی ابلاغ کنند.
  اینگونه الگوهای فکری در کره ش�مالی و 
برخی کشورهای کمونیستی هم جواب نداده 

است!
عضو کمیسیون امنیت ملی نیز در مخالفت با طرح 
ضداینترنت مجلس گفت: باید به معیشت و مشکلات 
اقتصادی  مردم پرداخت نه اینکه حق آزادی ارتباطات 

که حق قانونی مردم است را نقض نماییم!
جلیل رحیمی جهان آبادی افزود: طرح مجلس نه 
تنها فضای مجازی را ساماندهی نمی کند بلکه یک 
هرج و مرج و بی نظمی عجیبی در ارتباط ما با دنیا و 

در ارتباط مردم با هم را شاهد خواهیم بود.
وی با اش��اره به اینکه ما در مجلس در جایگاهی 
نیستیم که حق آزادی ارتباطات مردم را نقض کنیم 
اضافه کرد: عده ای در کش��ور بدون کار کارشناسی، 
ب��دون عقلانیت و نگاه صحیح، تلگرام را فیلتر کرده 
و میلیاردها تومان صرف شبکه های مشابه تلگرام در 

داخل کشور شد اما استقبالی از آن نشد!
جهان آبادی تاکی��د کرد: طرح مجلس به حقوق 
مردم و کس��ب و کارهای آنلاین آسیب می زند و به 
نوعی خلاف منطق و عقلانیت است، مگر توانستند 
تلگ��رام را فیلتر کنند یا ماهواره را از س��طح جامعه 
جمع کنن��د؟! تقابل با تکنولوژی منطقی و عقلانی 

نیست.
وی اظهار کرد: این الگوهای فکری در کشورهایی 
از جمله کره شمالی و یا برخی کشورهای کمونیستی 
آمریکای لاتین هم جواب نداده اس��ت چه برسد به 

کشور ما که دارای مردمی آگاه هستیم.
  ب�رای تصوی�ب نهایی جزئی�ات طرح نیاز 
به بیش از دو س�وم آرای اعضای کمیس�یون 

مشترک است
بر اساس اصل ۸۵، مجلس شورای اسلامی در موارد 
ض��روری می تواند اختیار وضع بعضی از قوانین را به 
کمیس��یون های داخلی خود بسپارد، در این صورت 
این قوانین در مدتی که مجلس تعیین می کند بدون 
نیاز به تصویب در صحن علنی به صورت آزمایش��ی 

اجرا می شود.
اما س��خنگوی هیئت  رئیس��ه مجل��س از ایجاد 

حواشی برای طرح جدید مجلس راضی نیست: اینکه 
علیه مجلس درب��اره طرح صیانت از فضای مجازی 

جوسازی شده است، درست نیست.
سیدنظام الدین موسوی در خصوص روال بررسی 
ط��رح حمایت از حقوق کاربران در فضای  مجازی و 
س��اماندهی پیام  رسان های اجتماعی در کمیسیون 
مشترک ادامه داد: این طرح هنوز تا تبدیل شدن به 

قانون راه طولانی دارد.
وی افزود: بر اساس تصمیم مجلس، این طرح قرار 
است در کمیسیون مشترکی متشکل از تعدادی از 
نمایندگان همه کمیس��یون های مرتبط با موضوع 
و نه تنها یک کمیس��یون بررس��ی و در صورت نیاز 

اصلاحاتی روی آن انجام شود.
سخنگوی هیئت  رئیسه مجلس اظهار کرد: برای 
تصوی��ب نهایی جزئیات این طرح نیاز به بیش از دو 
س��وم آرای اعضای کمیسیون مش��ترک است و  بر 
اس��اس قانون، طرح هایی که به ش��کل اصل ۸۵ در 
کمیس��یون مش��ترک بررسی می ش��ود به صورت 
آزمایش��ی قابلیت اجرایی دارد و مهلت آزمایشی آن 
نیز در صحن مجلس مشخص می شود و بازه زمانی 
آن توسط نمایندگان و با رأی آنها معین خواهد شد 
و پس از سیر این مراحل، شورای نگهبان آن را مورد 
بررس��ی قرار خواهد داد و در نهایت شکل اجرایی و 

قانونی به خود خواهد گرفت.
  ب�ه ج�ای پرداختن به مش�کلات، عده ای 
دکان ب�از کرده و دنبال مح�دود کردن جامعه 

هستند!

یک جامعه شناس ضمن انتقاد از طرح اخیر مجلس 
گفت: آس��یب های اجتماعی در کشور ما ریشه های 
فراوانی دارند که متاسفانه نمایندگان مجلس آنها را 
نادیده گرفته و ترجیح دادند اصلاً درباره آنها حرفی 
نزنند! امیرمحمود حریرچی ادامه داد: در حال حاضر 
مشکل معیشت و اقتصاد یکی از مهم ترین دغدغه های 
مردم کشور ماست که باعث شده جوانان امیدی به 
آینده و ادامه زندگی نداش��ته باشند اما می بینیم به 
جای پرداختن به چنی��ن موضوعاتی، عده ای دکان 
باز ک��رده و دنبال مح��دود ک��ردن اینترنت و پیام 
رسان ها هستند. وی افزود: طرح ها و لوایح بسیاری 
در حوزه آسیب های اجتماعی، معیشت مردم، قوانین 
حمایت��ی از خانواده، کودکان و نوجوانان در مجلس 
وجود دارد که خاک می خورد اما نمایندگان ترجیح 
دادند صیانت از حقوق کاربران را در اولویت کار خود 
ق��رار دهند که البته من معتقدم چنین طرحی رای 
نخواهد آورد چرا که اگر نمایندگان به صورت عاقلانه 
نگاه کنند هیچوقت به چنین قانونی رای نمی دهد 
اگ��ر اتفاقی جز این رخ دهد، نش��ان می دهد آنها با 

مردم و مشکلاتشان ناآشنا هستند!
حریرچی اضافه کرد: برخی نمایندگان می گویند 
فضای مج��ازی باعث ب��روز برخی از آس��یب های 
اجتماعی ش��ده است، هرچند نمی توان این موضوع 
را ان��کار کرد اما نکته حائز اهمیت اینجاس��ت که با 
محدودیت نمی ت��وان کاری را از پیش برد و جلوی 
آسیب های اجتماعی را گرفت ما نیز باید مانند سایر 
کشورها امر آموزش را در دستور کار خود قرار دهیم 
یعنی به خانواده ها، کودکان، نوجوانان و همه کاربران 
فضای مجازی بر اساس اصول تربیتی آموزش دهیم 
که اخبار درست را از نادرست تشخیص داده و فریب 

محتواهای غلط را نخورند!
  طرح های مجلس طوری هستند که گاهی 
عنوان و محتوای آنها تغییر اساس�ی پیدا می 

کند
س��خنگوی کمیس��یون فرهنگی مجلس درباره 
حواشی طرح حمایت از کاربران فضای مجازی گفت: 
ایس��نتاگرام، واتساپ و کس��ب و کارهای اینترنتی 

مسدود نمی شود.
مجی��د نصیرایی اف��زود: طرح صیان��ت از فضای 
مجازی هنوز نهایی نشده و جزئیات آن در کمیسیون 
ویژه ای متشکل از منتخبین کمیسیون های مختلف 

بررسی خواهد شد. 
وی ادامه داد: متاسفانه در فضای مجازی مواردی 
درباره طرح مبنی بر بسته شدن اینستاگرام و واتس 
آپ و کسب و کارهای دیجیتال مطرح می شود که 

به هیچ وجه صحت ندارد. 
نصیرایی با بیان اینکه در طرح مذکور برای پلتفرم 
های پرکاربرد مانند اینستاگرام و واتساپ به صراحت 
فیلت��ر آنها قبل از وجود جایگزین داخلی و خارجی 
ممنوع اعلام ش��ده اس��ت اضافه ک��رد: حتی دیگر 
دستگاه قضایی هم حق نخواهد داشت مانند قضیه 

تلگرام برای فیلتر آنها اقدام نماید!
محمدحسین فرهنگی نیز با اشاره به اینکه طرح 
اولیه مطرح ش��ده ملاک نیست گفت: زیرا بسیاری 
از موارد دس��ت خوش تغییراتی می شوند، طرح ها 
اینگونه هس��تند که حتی گاهی عنوانش عوض می 

ش��ود و گاهی محتوایش تغییرات اساسی پیدا می 
کند. وی افزود: همین موضوعی که در مجلس نهایی 
شد و به شورای نگهبان ارسال شده که در مورد الزام 
دستگاه های اجرایی به پاسخگویی به تذکرات کتبی 
و شفاهی بود، نه عنوان و نه محتوا شباهتی به طرح 
اولیه ندارد لذا نگرانی هایی که از برخی جزئیات این 
طرح وجود دارد آنها همه قابل اصلاح هستند بنابراین 
پس از ارائه گزارش کمیسیون مربوطه، اظهارنظر و 

قضاوت خواهیم کرد!
  برآیند خِرد جمعی مردم مخالفت صریح با 

تصویب این طرح است که باید مدنظر باشد
عضو سابق کمیسیون اجتماعی مجلس در انتقاد 
از پافشاری نمایندگان مجلس در خصوص تصویب 
ای��ن طرح گف��ت: واقعیت امر این اس��ت که هدف 
اصلی طراحان این طرح به وضوح مشخص نیست و 
نمی دانیم غایت نهایی نمایندگان از تدوین این طرح 

و پافشاری آنها بر تصویب آن چیست.
علی ساری افزود: برآیند خِرد جمعی مردم جامعه 
مخالف��ت صریح با تصوی��ب این طرح اس��ت و در 
ماه های اخیر واکنش ش��دید مردم را نسبت به این 
موضوع دیدیم بنابراین پیگیری طرح عملاً مانند شنا 

کردن بر خلاف حرکت آب رودخانه است.
وی در پیشنهادی به نمایندگان مجلس ادامه داد: 
بدون اینکه وارد جزئیات این طرح ش��وم پیشنهاد 
می کن��م که بانی��ان این طرح و کس��انی که دنبال 
تصویب آن هس��تند به خرد جمعی که مخالف صد 
درصدی تصویب این طرح اس��ت احت��رام بگذارند 
و ج��دا از اینکه ای��ن طرح چه آثار مثبت��ی دارد از 

پرداختن به آن اجتناب کنند.
این نماینده سابق مجلس اضافه کرد: اگر این طرح 
نکات مثبتی دارد، نمایندگان باید از روش درست و 
اصولی آثار مثبت آن را به گوش مردم برسانند و آنها 
را قانع کنند اگر هم نکته منفی آن بیشتر است که 

اصلاً نباید مطرح شود.
او در پاس��خ به این س��وال که آیا شورای نگهبان 
در ش��رایط فعلی طرح را مورد تصویب قرار می دهد 
یا خیر بیان کرد: واقعیت امر نحوه برخورد ش��ورای 
نگهبان نس��بت با قوانین ساده نیس��ت و نمی توان 
درباره آن اظهار نظر کرد و برخورد ش��ورای نگهبان 

با این طرح غیرقابل پیش بینی است!

تقابل مجلس با مردم!؟
گزارش »عصرآزادی« از نگرانی افکار عمومی کشور 

درباره تصویب طرح صیانت از فضای مجازی؛

شهرام صادق زاده

 یک
جامعه شناس:

عده ای دکان باز 
کرده و دنبال 
محدود کردن 
اینترنت مردم 
هستند به جای 

اینکه به مشکلات 
آب، برق، کرونا، 

تورم و غیره 
بپردازند!


